Ponedjeljak, 23. 3. 2020.
Dragi moji! 

Nadam se da ste svi dobro. Krećemo s novim radnim tjednom. Učionice su napravljene. 

Molim sve one koji nešto ne razumiju da se jave tamo s pitanjima. 

Po već uhodanom planu krećemo s provjerom vježbi od petka. ( (plavom bojom) 

Molim vas da provjerite, ispravite i dopunite zadatke po potrebi. 

Zadatak 1: Svatko je trebao zadatak riješiti za sebe, svojim slovom. Ako je bilo poteškoća, javite se u učionicu. Sigurna sam da ste svi ovo dobro odradili. ( 

Zadatak 2: 
a) rajčica – parazajz, pomidor, pomador, poma
b) štednjak – šparet, šporet, šaphet
c) bilježnica – teka, tekica, knjižica, knjigica 

(Ako ste napisali još primjera, odlično! Nemojte brisati – to je bogatstvo našega jezika.) 
Zadatak 3: 
	RIJEČ
	VRSTA POSUĐENICE
	HRVATSKA ZAMJENA

	kompjutor
	prilagođenica
	računalo

	čarapa
	usvojenica
	-

	printer
	prilagođenica
	pisač

	monokl
	prilagođenica
	-

	brainstorming
	tuđica
	intenzivna rasprava

	internet
	prilagođenica
	svemrežje

	fotosinteza
	prilagođenica
	-

	soba
	usvojenica
	-

	akcija
	prilagođenica
	djelovanje

	destinacija
	prilagođenica
	odredište

	gumb
	usvojenica
	-

	pizzeria
	tuđica
	-

	demokracija
	prilagođenica
	-

	surfati
	prilagođenica
	daskati

	mejl
	prilagođenica
	pošta

	Mediteran
	prilagođenica
	Sredozemlje

	ambijent
	prilagođenica
	okolina

	firma
	prilagođenica
	tvrtka

	karta 
	prilagođenica
	zemljovid, ulaznica


Danas slijedi nova lekcija. Učit ćemo o pisanju kratica. Pratite korake. ( 
Korak 1: Uzmite udžbenik Govori hrvatski 8 i otvorite stranicu 11. Ovdje se nalazi lekcija „Pisanje kratica“. Uz udžbenik imajte bilježnicu i pribor za pisanje. 

Korak 2: U bilježnice napišite naslov: 

Pisanje kratica
Zadatak 1: Pročitajte pismo na stranici 11. i ispišite u bilježnicu sve kratice koje ste pronašli. Pokušajte im pronaći značenje (pomoć potražite u udžbeniku, na internetu ili pitajte prijatelje iz razreda). 
Korak 3: U pismu ste uočili mnoštvo različitih kratica. Kratice nam služe kako bismo uštedjeli prostor za pisanje ili da se ne ponavljaju riječi koje se češće pojavljuju. 

Korak 4: Mogli ste primjetiti i različite vrste skraćivanja. 


npr. 
1) st. – stoljeće 


2) sv. – sveti






3) SAD – Sjedinjene Američke Države



4) HNK – Hrvatsko narodno kazalište 

Različliti oblici imaju i svoja imena pa se tako rezultati kraćenja pod 1 i 2 nazivaju kratice, a pod 3 i 4 pokrate. 
Korak 5: Zapišite sada u bilježnice. 


st., sv. ( kratice 


SAD, HNK ( pokrate 


Kratice nastaju kraćenjem jedne ili više riječi, pišu se malim slovima, u pravilu završavaju točkom, čitaju se kao pune riječi i NE sklanjaju se. 


Pokrate nastaju skraćivanjem višerječnih imena, pišu se velikim slovima, bez točke na kraju i sklanjaju se. 

Korak 6: Prvo ćemo vidjeti kako sve nastaju kratice. One mogu nastati kraćenjem na početno slovo (g.), na početni suglasnički skup (br.), na prvo i posljednje slovo (dr.) i slično. 
Zadatak 2: U bilježnicu prepišite i ispunite tablicu. Zapiši od kojih riječi su nastale iduće kratice (pomoć potraži u udžbeniku na stranici 13.). 

	KRATICA
	RIJEČ
	KRATICA
	RIJEČ
	KRATICA
	RIJEČ
	KRATICA 
	RIJEČ

	g.
	
	br.
	
	mn.
	
	razr.
	

	prof.
	
	sv.
	
	st.
	
	god.
	

	m. r. 
	
	dr.
	
	uč.
	
	str.
	

	o. g.
	
	npr.
	
	i dr.
	
	tj.
	

	vlč.
	
	itd.
	
	i sl. 
	
	čak.
	


Korak 7: Treba zapamtiti i neke iznimke u pisanju kratica. Zapišite u bilježnice sljedeće: 

Iza kratica gđa (gospođa) i gđica (gospođica) ne piše se točka. 

Iza kratica fra i don ne piše se točka. 

Korak 8: Zapamtili smo i da se kratice ne mogu sklanjati. Iznimke u sklonidbi kratica su kratice gđa/gđica. 

Zapišite sljedeće: 

Kratice gđa i gđica mogu se sklanjati. 

npr. Nema gđe/gđice Milić. 

Korak 9: Pokrate su složene (sastavljene) kratice. One nastaju skraćivanjem višerječnih imena ili skupina riječi. One se pišu velikim slovom i iza njih ne dolazi točka (osim onih koje nam dolaze iz latinskog jezika). 

Zadatak 3: Ispunite tablicu u bilježnicama. Napisane su pokrate, vi napišite višerječne izraze od kojih su pokrate nastale. (Pomoć možete pronaći na 13. stranici u udžbeniku.)
	POKRATA
	IZRAZ
	POKRATA
	IZRAZ

	TV
	
	HAZU
	

	NP
	
	HEP
	

	MH
	
	HRT
	


Korak 10: Pokrate se mogu sklanjati. Trebamo samo paziti na način na koji sklanjamo pokrate. 

Zapišite u bilježnice sljedeće: 

Kada se sklanjaju pokrate ili kad se od njih izvode pridjevi, imenice i glagoli, dodaje se padežni nastavak, a između pokrate i nastavka piše se spojnica. 

Npr. MUP, MUP-a, MUP-u ...

Kod pokrata ženskog roda završno a se bilježi, ali se ne čita. 

Npr.HINA, HINA-e (čitaj: Hine)... 

Domaća zadaća: Na 14. stranici u udžbeniku nalazi se poglavlje „Jesu li mjerne jedinice, kemijski znakovi i slične oznake također kratice?“ 

Pročitajte taj dio u udžbeniku i u bilježnice prepišite primjere koji vam se najviše sviđaju. Potrebno je prepisati po jedan primjer za znakove mjernih jedinica, jedan  za znakove kemijskih elemenata, jedan za oznake novčanih jedinica i jedan za registracijske oznake država i gradova. 

Sutra se čujemo sa zadacima. Nadam se da ste se svi ufurali u ovaj oblik rada i da vrijedno izvršavate svoje zadatke. ( 

P. S. Molim one koji još nisu da označe poruku koju sam ostavila u virtualnoj učionici (srčeko = sve sam razumio/razumjela, tuškić = nešto mi nije jasno). 

Želim da znate da se trudim najviše što mogu da vam sve bude jasno. Ukoliko imate nejasnoća, molim vas da mi se javite (možete i privatnom porukom ako vam je neugodno), nema razloga za nejavljanje – svi smo prijatelji i ja sam ovdje da vam pomognem. 

Lijep pozdrav

Maja Meczner ( 
